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 ةــــالآی

            
 بسم االله الرحمن الرحيم 

:قال تعالى   

وعلَّم آدم الأَسماء كُلَّها ثُم عرضهم علَى الْملاَئِكَةِ فَقَالَ أَنبِئُونِي بِأَسماء ﴿ 

 ادِقِينص ملاء إِن كُنتـؤلَّ  )٣١(ها عا إِلاَّ ملَن لاَ عِلْم كانحبقَالُواْ س كا إِننتم

 كِيمالْح لِيمالْع ٣٢(أَنت( ﴾   

 
–رر 
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 

 الوصفية المقطعية التحليلية في مدينة شندي في الفترة من ابريل إلى  الدراسةه هذأجريت

امل ومستوى معاملات  قياس الدم الكفي تحدث التيلتقييم التغيرات م ٢٠١٨سبتمبر عام 

عينة  ٦٠  الدراسة جمعته هذفي. المصابين بالبلهارسيا البوليةالمدارس  طفال أالحديد عند

 ١٢ (أعمارهم .شندي جنوب مدينة ريفي بعض قرى في من تلاميذ المدارس  وريديل ودمبو

تم فحص البول لكشف وجود بيض البلهارسيا البولية باستخدام تقنية الطرد . سنة  )١٥ –

 لقياس الدم الكامل EDTA  على مضاد التجلط الوريديمل من الدم ٢,٥ وأخذت. يالمركز

  .المصل لفحص معاملات الحديدتحضير غة ل حاوية فارفيمل  ٢,٥ وأخذت

نتائج هذه الدراسة كشفت أن متوسط الهيموغلوبين والهيماتوكريت ومتوسط حجم الخلية تدل 

 بينما المعاملات . علي التوالي(003,001.,008.)علي أن قيمة الاختلاف ذات أهمية وهي 

مجموع الحديد المرتبط ,لحديد المص(الأخرى ليست ذات اختلاف مهم وأيضا معاملات الحديد 

  . علي التوالي) ٠,٥  ,٠,٨ ,٠,٢(كشفت علي أن الاختلاف ليس ذات أهمية ) وفريتيين المصل

  .أخيرا نستنتج أن البلهارسيا البولية تتسبب في تغيير بعض معاملات الدم



 VI 

 Abstract  
This prospective descriptive cross sectional study was carried out in 

Shendi locality during the period of April to September 2018 to evaluate 

the changes in complete blood count (CBC) parameters and iron profile 

in School children infected with   schistosoma heamatobuim.  

A total 60 venous blood and urine samples were collected from school 

children from some villages which is located in south of shendi city, with 

age of (12-15) years. Urine samples were tested for schistosoma 

heamatobuim ova, 2.5 ml of venous blood sample was taken in EDTA 

anticoagulant for complete blood counting and 2.5 ml in plain container 

to prepare serum for iron profile measurement. 

The results of current study revealed that the mean of (Hb), hematocrit 

(HCT) and mean cell volume (MCV) show significant variation with  p 

.value of (.008,.003, .001) respectively, while other haematological 

parameters with no significant. Also iron profile (serum iron, TIBC and 

serum ferritin) revealed no significant variation with p .value of (0.2, 0.5, 

0.8) respectively. 

Finally we conclude that schistosoma infection can cause changes in 

some haematological parameter. 
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